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Omdat ik ben opgegroeid aan het water, was het logisch dat ik al vroeg moest leren zwem-
men. Je had bij de lessen een systeem met cijfers. In totaal waren het er zes. Telkens al je een 
nieuw cijfer had gehaald, werd dat op je badpak of zwembroek genaaid, zodat de badjuf 
kon zien of je wel in haar clubje thuishoorde. En als je je ‘zesje’ had gehaald, dan ging je op 
voor het diploma A. En opgaan voor het diploma betekende: door naar het nieuwe bad! 
In groep vier begon echter de ellende: schoolzwemmen. Elke dinsdagochtend met de bus 
naar het zwembad en daar dan de verplichte baantjes trekken. Omdat ik tegen die tijd al 
twee diploma’s had, kreeg ik, samen met een klasgenootje in een hoekje van ‘het diepe’ 
les voor het C diploma. In mijn herinnering was dat áltijd met kleren en schoenen aan en 
bestond de les voornamelijk uit onder water door een gat zwemmen en het opduiken van 
pionnen die op de bodem van het bad lagen. Als het voorjaar werd, werden de zwemlessen 
verplaatst naar het buitenbad. Terwijl de sneeuw nog smolt in het gras werden wij met de 
haak van de badjuf het water ingeduwd. Letterlijk blauw van de kou bleven we zwemmen, 
want er was geen ontkomen aan haar spiedende blik, ze zag het meteen als je smokkelde. 
En nu hoor ik u denken: geeft niets, daar word je hard van. Tuurlijk. Is ook zo. En ik heb geen 
hekel gekregen aan zwemmen en water. Vooral dat laatste komt mij nu in mijn werk goed 
van pas. In onze communicatiemiddelen die we naar de buitenwereld gaan inzetten, zal het 
thema water vaker naar voren gaan komen. Want water is immers hetgeen dat alle Zuidwes-
ter regio’s met elkaar verbindt. En inmiddels is het ook duidelijk geworden dat Zuidwester 
zelf, na een flink eind zwemmen, ook weer vaste grond onder de voeten heeft. Op naar het 
volgende bad!
Veel plezier met deze nieuwe Spraakmaker.

Annette van der Wulp

Zwemles

Geraline Leusink,
Raad van Bestuur

‘Ik ontmoet veel
 innemende mensen’
Zo’n drie maanden geleden is Geraline 
Leusink als lid Raad van Bestuur in dienst 
getreden van Zuidwester. De afgelopen 
tijd heeft zij een introductieprogramma 
gevolgd om de organisatie beter te leren 
kennen. “Tijdens mijn introductie heb ik 
al veel innemende mensen ontmoet. Mijn 
eerste kennismaking met de organisatie 
is dan ook zeker positief te noemen.” 
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Met een zonnige feestweek voor medewerkers en cliënten werd eind 
juni gevierd dat Hernesseroord 35 jaar bestaat. Natuurlijk mochten 
in deze week de jaarlijkse truckrun en rommelmarkt niet ontbreken. 
Aan het eind van de week was er een live optreden dat een mooie 
afsluiting vormde van een feestelijke week.
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De Doelen: een huis op maat in oude boerderij
Een zintuigenkamer, een grote achtertuin met speciale speeltoestellen, gezamenlijk koken: het is allemaal mogelijk in de nieuwe woningen 
in een voormalige boerderij aan de Doelen in Breda. Er zijn, na een grondige verbouwing, twee woningen gerealiseerd: voor een groep 
van vijf kinderen die intensieve ondersteuning nodig hebben, in de andere woning verblijven zeven kinderen die op minder intensieve 
ondersteuning zijn aangewezen. Omdat de woningen midden in een woonwijk zijn gelegen, werd de buurt uitgenodigd om tijdens een 
inloopavond met Zuidwester kennis te komen maken. Zo’n 100 buurtbewoners gingen op de uitnodiging in en kwamen een kijkje nemen. 
De kinderen hadden voor deze gelegenheid, samen met de medewerkers, een aantal collages gemaakt die een beeld gaven van 
het reilen en zeilen in en om de woning.  Inmiddels is de woning helemaal in gebruik genomen en wonen de kinderen met veel 
plezier in hun nieuwe huis.

Zomerfeestweek in Goes
Van 9 tot en met 13 juni organiseerde de dagbesteding weer een 
gezellige zomerfeestweek in Goes. Op woensdag stond er een 
bijzondere activiteit gepland, cliënten konden een ritje maken in een 
paardentram. Deze paardentram was gloednieuw en dus hadden de 
passagiers van Zuidwester de primeur, om een ritje door de stad te 
maken met het nieuwe rijtuig.
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Door Joop van Son
In 12.5 jaar tijd is een stuk braakland in 
Melissant geleidelijk veranderd in een 
kwekerij: de Nollestee. Het is stukje bij 
beetje gegaan: het land bewerken, een 
kas bouwen, de sanitaire voorzieningen 
aanpassen aan de gebruikers, een 
binnenwerkplaats en opslagruimte 
bouwen, een ruime kantine en kantoor 
realiseren. Zo´n 24 kwekers kweken er 
per jaar ongeveer 20.000 planten.  En 
soms, tussendoor, is er een bijzondere 
teelt. Bijvoorbeeld: toen de Stichting 
Openluchttheater Goeree-Overflakkee een 
productie maakte over meekrap, is op de 
Nollestee meekrap geteeld. Het resultaat 
was dat het publiek niet alleen hoorde 
vertellen en zingen over de meekrap, maar 
de planten ook kon zien. Enkele kwekers 
willen graag vertellen over hun ervaringen 
in de afgelopen jaren.

Kees Bazen 
Kees is 40 jaar en woont in Middelharnis 
op het Hollandsdiep, op het terrein 
van Hernesseroord. Eerst woonde hij in 
Spijkenisse, waar hij werkte bij de sociale 
werkplaats. Maar als geboren en getogen 

Flakkeenaar was hij maar wat blij dat hij 
bij Zuidwester in Middelharnis kon gaan 
wonen. Samen met Hans Breen was hij 
de eerste kweker op de Nollestee. Met 
Theo Mastenbroek begon dit duo 12.5 jaar 
geleden met het bewerken van de grond. 
Weemoedig blikt hij terug: “We moesten 
alles opmeten, paaltjes in de grond steken 
en met touw stukjes terrein afbakenen. 
Daarna konden we gaan kweken. En 
oogsten. Daarna is er nog heel veel geteeld 
en geoogst. Ik heb zowat alles meegemaakt. 
Er is van alles gebouwd en ik heb haast overal 
aan meegeholpen. Er zijn heel wat mensen 
bijgekomen en ook heel wat mensen weer 
gegaan. Van sommige mensen vond ik het 
prima dat zij weer gingen. Zij pasten niet 
in het team. Maar van anderen vind ik het 
jammer dat zij niet gebleven zijn. Ik ben 
hartstikke blij met mijn werk op de Nollestee, 
Ik wil tot ik met de VUT ga bij de Nollestee 
blijven. Het enige nadeel vind ik het heen- 
en weer rijden met het busje. Er zijn steeds 
andere chauffeurs. Ze zouden een vaste 
chauffeur in het busje moeten hebben, met 
een vaste reservechauffeur als dat nodig is. 
Ik zeg maar zo: ik doe goed mijn best voor 
anderen, anderen doen dan weer hun best 
voor mij.”

 

Patrick Ammerlaan en
William Vogelaar 
 
Patrick en William zijn al heel lang goede 
vrienden. Ze hebben samen op school 
gezeten, werken vaak samen, hebben 
hetzelfde stageadres en gaan in hun vrije 
tijd regelmatig bij elkaar een bakkie doen. 
Samen hebben ze al veel meegemaakt.

Patrick is 27 jaar en woont in Melissant 
bij zijn ouders. Hij is negen jaar geleden 
bij de Nollestee gekomen. Hij houdt van 
voetballen en heeft een basisplaats in het 
derde van v.v. Melissant. Twee maal per 
week gaat hij trainen en ‘s zaterdags staat 
er een wedstrijd voor de competitie op het 
programma. Patrick gaat graag wandelen 
met de hond en fietsen. Verder is hij vaak 
bezig met computergames, thuis helpen, 
boodschappen doen enzovoorts.
William, 23 jaar, woont ook bij zijn ouders; 
prachtig, tussen Herkingen en Melissant, 
vlakbij de slikken en het Grevelingenmeer. In 
zijn vrije tijd houdt hij zich graag bezig met 
fietsen, wandelen (wel stevig doorlopen), 
voor zichzelf wat voetballen en uiteraard 
thuis helpen. 

Nollestee
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12,5 jaar telen, snoeien, frezen 
en klussen op de Nollestee

William leest veel en houdt van puzzelen, 
woordzoekers, woordslangen enzovoorts. 

Patrick: “Ik zat op de Eleosschool en één dag 
per week liep ik stage op de Nollestee. Toen 
ik klaar was ben ik helemaal op de Nollestee 
komen werken.”

William: “Bij mij is het hetzelfde gegaan. 
Patrick en ik lopen nou nog één dag stage 
bij kwekerij de Halve Maan in Sommelsdijk. 
Dat is toch weer net ander werk, maar ook 
leuk.”
Patrick: “Op de Nollestee doen we heel veel 
schoffelen, stekken, oppotten, grasmaaien, 
bestraten, hout versnipperen, snoeien, 
frezen, soms klussen (zagen, verven). We 
telen prunus, buxus, hedera (klimop), suzan, 
euonymus en nog meer. Als de planten 

volgroeid zijn gaan ze naar verschillende 
gemeentes en kwekerijen op Goeree-
Overflakkee, in Zeeland en op Voorne-
Putten.”

William: “En soms hebben we ontspanning. 
Dan doen we leuke dingen. Na de lunch 
tussen 12.00 en 12.30 uur  is er nog een half uur 
waarin we tafelvoetballen en darts spelen, of 
jeu de boules. Soms gaan we met z´n allen op 
excursie – zo zijn we frambozenjam wezen 
maken in Zeeland – of doen we cursussen 
op de Nollestee, via Scholing. Met elkaar 
hebben we het voetbalteam ‘de Nollestee’ 
en moeten we soms voetballen tegen teams 
uit de omgeving. Soms winnen we, maar 
soms ook niet.”

Patrick en William hopen in de toekomst 
een vast arbeidscontract te krijgen, bij een 
tuinbouwbedrijf, een tuincentrum of de 
plantsoenendienst van een gemeente. Met 
name vanwege de verscheidenheid van 
werkzaamheden. Als het maar buiten is.

Jubileum
Kees, Patrick en William verheugen zich op 
het twaalfeneenhalfjarig jubileum. Er waren 
open dagen op vrijdag 12 en zaterdag  en 
13 september. Er waren veel bezoekers. Met 
een naambadge op was het de taak van 
Patrick, William en Kees om, samen met de 
andere kwekers, de bezoekers te ontvangen 
en rond te leiden. Gezien hun enthousiasme 
en trots op hun  werk, waren het 
ongetwijfeld  boeiende 
rondleidingen.



8

Door Annette van der Wulp 

Begin 2007 vond de eerste kennismaking 
met Zuidwester plaats. Het was inmiddels 
duidelijk dat de organisatie in zwaar weer 
verkeerde. Het advies aan bestuurder Luc 
Kenter was om een ‘bouwprogramma’ op 
te zetten dat slim gebruik maakt van de 
kwaliteiten die Zuidwester in huis heeft. 
Als programmaleider van Zuidwester op 
Koers, was het haar opdracht dit advies 
vervolgens handen en voeten te geven. 
Al met al een uitdagende opdracht die in 
oktober, een jaar eerder dan verwacht, 
kan worden afgerond. Met een terug- én 
een vooruitblik neemt Lieke Hoogerwerf 
afscheid van het Zuidwester op Koers 
programma.

“In elk veranderproces dat ik tot nu toe bij 
organisaties heb begeleid, maak ik mee dat 
de initiatiefnemer zeer stellig van mening is, 
dat zowat alles anders moet. Verandering 
begint vaak met stevig afzetten tegen wat 
is geweest: ‘Zó doen we het niet meer!’ Als 
eerste stap is dat prima, maar de valkuil is om 
daarin te blijven hangen. Want niets is zwart 
wit en niets is dus alleen maar goed of slecht. 
De kunst is opnieuw te vertrekken vanuit wat 
je echt wilt en dan te ontdekken wat er is en 
wat je kunt doen. Hoe de reis dan vervolgens 
loopt, is enorm spannend. En hierbij is het 
ook altijd afwachten of deze reis gaat lukken 
met de mensen die verantwoordelijk zijn, 

in het geval van Zuidwester de Raad van 
Bestuur en het Managementteam. Het 
begeleiden van dit soort zoekprocessen zit 
vol verrassingen, dat is het leukste van mijn 
werk als adviseur.”

Belangrijk moment
“Achteraf zijn in een veranderproces altijd  
een aantal mijlpalen of belangrijke 
momenten aan te wijzen. Voor mij was 
een eerste mijlpaal, na de presentatie 
van Zuidwester op Koers in mei 2007, de 
werkbijeenkomst die begin juni 2007 plaats 
vond in Breda. De Managementteamleden, 
de Raad van Bestuur en een delegatie van 
de Ondernemingsraad vertaalden daar met 
elkaar het Crisis- en Ondernemingsplan 
dat er toen lag, in concrete projecten, 
waarin meteen duidelijk werd wie waar 
verantwoordelijk voor was. Er werden 
heldere afspraken gemaakt over wat 
prioriteit kreeg en hoe het Kernteam zaken 
aan moest sturen. Iedereen was het eens 
over het feit dat er nú iets moest gebeuren. 
Deze klus werd in een anderhalve dag, in alle 
gezamenlijkheid, met af en toe ruimte voor 
een flinke discussie, geklaard. Bovendien 
werd ook een plan gemaakt om met de 
vacaturestop de zomerperiode goed door te 
komen. Dat vond ik heel bijzonder om mee te 
maken. Vaak duren dit soort processen toch 
langer, of is er meer weerstand en discussie. 

De noodzaak om te veranderen werd echter 
meteen ingezien. Dit kon eigenlijk ook niet 
anders, want Zuidwester had immers te 
maken met een behoorlijke crisis.”

Slim werken
Het Kernteam speelde hierbij volgens 
Lieke een cruciale rol. “Onderweg komen 
telkens weer nieuwe vragen op over de 
aanpak. Bereiken we zo wel wat we willen, 
doen we dit wel handig? Daar heb ik 
geen standaard adviezen voor. Dat is per 
organisatie verschillend. Ik  ken immers   
als  bedrijfskundige alleen de grote lijnen. 
Ideeën of adviezen die ik opper, worden 
dan ook niet altijd meteen met open armen 
ontvangen, vaak is er weerstand, of worden 
er maar gedeelten uit het advies opgepikt. 
Het beste is, om er een open gesprek over 
te kunnen voeren, waarin je de ruimte 
hebt om nog even geen beslissing te 
nemen. Dat kan vaak niet in een overvolle 
Managementteamvergadering. Dit kon wel 
in het Kernteam. De voorstellen die ik deed, 
konden we vertalen in werkbare acties, waar 
vervolgens uitvoering aan werd gegeven.”
“Ik vond het heel leuk dat ik als een vrije 
actor in de organisatie kon rond bewegen, 
waarbij ik zelf ook voldoende kon polsen 
hoe het de medewerkers verging. Hierbij 
probeerde ik voortdurend 
handvaten aan te reiken over 

Zuidwester op Koers
Zuidwester op koers

Lieke Hoogerwerf:
“Wees nieuwsgierig naar anderen en inspireer elkaar!”
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hoe bijvoorbeeld werkprocessen anders 
en beter zouden kunnen lopen. Ik merkte 
tijdens deze gesprekken dat ik veel vragen 
kreeg over de bedrijfsvoering. Het viel het 
mij op dat medewerkers vooral de kwaliteit 
van hun werk heel belangrijk vinden en 
daar hun zorg over uitten. Het is hierbij wel 
oppassen geblazen om niet alleen maar in 
‘het praten over’ te blijven hangen, vanuit 
verontwaardiging dat het niet gaat zoals het 
misschien wel zou moeten. Bij Zuidwester 
zou soms wat pragmatischer gewerkt 
kunnen worden, er is niet altijd eerst een 
beleidsuitspraak nodig om je werk goed te 
kunnen doen.”

Doorzetten en afronden
“Binnen het Kernteam bleek gaandeweg 
dat ik meer de rol kreeg van procesbewaker. 
Ik zag er op toe dat de projecten die 
onder Zuidwester op Koers vielen, werden 
afgerond en doorgezet. Deze rol was voor 
mij tamelijk nieuw. Best even wennen, 
geen nieuwe adviezen meer geven, geen 
initiatieven starten en alleen maar zorgen 
dat er gebeurt wat is afgesproken. En dat 
het goed gebeurt. Het was leerzaam voor 
mij, om steeds meer los te laten. Waar ik ook 

veel van heb geleerd is het voorbereiden 
van de verschillende werkbijeenkomsten 
en conferenties. Het programma van een 
werkconferentie ontstond altijd door allerlei 
gesprekken te voeren. Zo’n bijeenkomst 
slaagt als deelnemers aan de slag kunnen 
gaan met iets waar ze écht in geloven én 
wat ze waar kunnen maken. Dus met elkaar 
te bepalen wat voor nu, op dit moment, het 
belangrijkst is. Dat levert enorm veel energie 
op, omdat te zien is dat het werkt, dat er 
oplossingen komen die werken. Ik hoop dat 
Zuidwester ook in de toekomst gebruik blijft 
maken van dergelijke werkbijeenkomsten.” 
“Het afgelopen jaar zijn veel zaken top 
down ingezet. Dit kon ook niet anders, 
er moesten nu eenmaal, vaak lastige, 
beslissingen worden genomen. Ik kan me 
voorstellen dat medewerkers daarbij soms 
het gevoel hebben gehad en misschien nog 
wel hebben, dat zij er alleen voor staan. Ik 
zou willen zeggen: ga er gewoon van uit dat 
die gedachte niet waar is. Als je focus houdt 
op wat je wilt bereiken en nieuwsgierig 
bent naar wat er om je heen gebeurt, dan 
ga je de dingen anders zien en ontdek je 
medewerking. Wees echt nieuwsgierig naar 
anderen en inspireer elkaar!”

Eind oktober zullen in alle regio’s en 
voor het concern van Zuidwester 
informatiebijeenkomsten
worden georganiseerd voor alle 
medewerkers. 

Tijdens deze bijeenkomsten wordt 
het programma Zuidwester op 
Koers afgerond. Hiernaast zal per 
regio een korte introductie volgen 
op de inhoud van het vastgestelde 
meerjarenbeleidsplan 2008 -2010.
Dergelijke bijeenkomsten worden 
in november ook georganiseerd 
voor ouders en verwanten. 

Alle betrokkenen ontvangen 
hiervoor nog een uitnodiging, met 
daarin de precieze datums, locaties 

Zuidwester op koers
Afscheid Zuidwester op Koers
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Door Annette van der Wulp

Voordat Arlette Sprokkereef-Pons aan 
de slag ging bij Zuidwester, had ze al 
regelmatig contact met de organisatie. 
Voormalig werkgever Careijn zat immers 
tegenover het restaurant van Zuidwester 
aan de PJ Bliekstraat in Spijkenisse.
“We aten daar regelmatig tussen de middag 
een broodje,” zo legt ze uit.
“En toen de vraag van Zuidwester kwam of 
ik interesse had in de functie van controller, 
hoefde ik niet lang na te denken. Ik houd 
wel van een uitdaging en die lag en ligt er 
binnen Zuidwester voldoende!”

“De gehandicapten sector was voor mij 
niet geheel vreemd,” zegt Arlette. “Al 
eerder werkte ik bij De Bruggen, zij bieden 
ook dienstverlening aan mensen met een 
verstandelijke beperking. Ik moet ook 
zeggen dat daar mijn voorkeur naar uitgaat; 
het werken in een bedrijf of organisatie 

die zich inzet voor maatschappelijke 
doeleinden. Ik heb dan ook echt bewust 
de keuze gemaakt, om te werken in 
de zorgsector. Het is misschien niet de 
best betaalde sector, maar dat is niet de 
waardering die ik belangrijk vind. Ik vind het 
een prettig idee dat ik vanuit mijn functie 
een steentje kan bijdragen aan het leven 
van cliënten. Financiën spelen nu eenmaal 
een belangrijke rol in een zorgproces: aan 
het begin bij de intake, krijgt de cliënt de 
juiste vergoeding voor de zorg die hij nodig 
heeft en aan het eind bij de afrekening, 
bieden wij ook daadwerkelijk hetgeen waar 
wij de vergoeding voor ontvangen. Dit is 
een interessant proces, wat voortdurend 
scherpte en aandacht vraagt.”

Van negatief naar positief
“Mijn eerste half jaar bij Zuidwester was 
meteen een heel spannende periode. 
Veel zaken moesten tegelijkertijd 

worden opgepakt. Zo moesten de 
liquiditeitsproblemen op korte termijn 
worden opgelost, maar ook moesten we 
zorgen dat we voor de langere termijn de 
structurele bekostiging van de zorg konden 
waarborgen. Hierbij liep ik er nog al eens 
tegen aan dat dit soort zaken meer tijd 
vragen dan ik eigenlijk zou willen. Ik houd er 
van om zaken aan te pakken en op te lossen 
en geduld bewaren is dan soms best lastig. 
Hierbij moet ik overigens wel opmerken 
dat het Zorgkantoor ons hierbij prima heeft 
ondersteund. Dit resulteerde bijvoorbeeld 
meteen al in het in één maand binnen halen 
van zo’n drie miljoen Euro van gelden waar 
Zuidwester nog recht op had.”
“Al die tijd heb ik er naar gestreefd om open en 
eerlijk met de partijen die bij onze problemen 
betrokken waren, om te gaan. Door partijen 
deelgenoot te maken van het probleem, kun 
je ook samen werken
aan oplossingen.
En deze samenwerking

10

“Geld is bepalend, maar het bepaalt niet alles!”

Concerncontroller
Arlette Sprokkereef- Pons
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is ook telkens mijn insteek geweest. Het 
is dan ook goed om te merken dat deze 
inspanningen er toe hebben geleid, 
dat bijvoorbeeld steunaanvragen zijn 
toegekend en dat achterstallige indicaties 
alsnog aan Zuidwester zijn uitgekeerd. Ik 
zeg dit wellicht nu wat simpel, maar ik kan 
je verzekeren dat dit een enorm proces is 
geweest en nog steeds is, waar iedereen, 
van de medewerkers van de EAD tot de 
leidinggevenden en regiomanagers, hard 
aan hebben meegewerkt. Maar het resultaat 
mag er zijn: er is een positieve lijn ingezet. 

En als je ziet waar we vandaan komen, 
mogen we daar best trots op zijn!”

Administratieve rompslomp 
“Om goed te kunnen sturen op indicaties, is 
het belangrijk dat administratieve processen 
goed verlopen. Vaak hoor ik medewerkers 
mopperen dat ze hun tijd wel beter kunnen 
besteden. Ik kan daar zeker inkomen en 
sommige administratieve procedures 
zouden misschien ook wat soepeler kunnen 
verlopen. Tegelijkertijd is het heel belangrijk 
dat registratie in bijvoorbeeld Cura, goed 
plaats vindt. We hebben dit soort gegevens 
nodig voor het juist verantwoorden van de 
geïndiceerde zorg naar de zorgkantoren en 
om goede afspraken te kunnen maken over 
de te leveren zorg. Dit vraagt oplettendheid 
van medewerkers; is de ondersteuningsvraag 
van de cliënt veranderd? Dan moet er wellicht 
een nieuwe indicatie worden aangevraagd, 
die er voor zorgt dat de kosten en inkomsten 

weer in balans zijn. Het is overigens soms 
vreemd om zo rationeel over iets als zorg 
te praten. Feit is echter dat in Nederland 
de vergoedingen voor zorg steeds verder 
worden uitgehold. Cliënten ontvangen een 
minimale vergoeding voor hun dagelijkse 
ondersteuning. Daarom moet ik soms ook 
hard zijn: we doen alleen waar we voor 
betaald worden. Dit betekent dus ook dat 
we per zorgeenheid niet meer eerst kijken 
vanuit een roosterplanning, maar vanuit 
wat er aan vergoeding voor de betreffende 
cliënten binnenkomt. 

Hier wordt dan vervolgens de planning, 
met andere woorden het personeel, op 
ingezet. Ook zaken als huisvesting en inzet 
van ondersteunende diensten moeten 
op basis van de genormeerde bedragen 
worden gerekend in de begroting. We 
moeten allemaal gewoon uitkomen met het 
beschikbare geld. Ik vind overigens wel dat 
administratieve taken niet verder moeten 
toenemen. Dit zie ik als een uitdaging, om 
dit bij Zorgkantoren, het ministerie van VWS 
en de NZa, aan de kaak te stellen. 

Zo zou ik bijvoorbeeld ook aan Achmea, 
de zorgverzekeraar, willen voorstellen om 
formulieren die zij ontwikkelen, eerst te 
laten testen door zorginstellingen. Zo krijg 
je betere formulieren die ook in de praktijk 
werkbaar zijn.”

Mogelijkheden benutten
“Ik vind het ook een uitdaging om te 
onderzoeken of Zuidwester wel alle 
mogelijkheden goed benut, als het gaat om 
het aanvragen van subsidies en dergelijke. 
Hiernaast is het ook goed om te bekijken of 
we meer opbrengsten kunnen genereren 
met de dingen die we doen. Hierbij is het niet 
alleen belangrijk dat we alleen uitgaan van 
geldstromen. Geld is belangrijk en dan met 
name de waarde die het vertegenwoordigt. 
Maar het is zeker niet het belangrijkst. 

Niet alles in de ondersteuning aan onze 
cliënten hoeft in geld uitgedrukt. Ik zou dan 
ook graag zien dat alle medewerkers ook 
hun creativiteit goed benutten en zich af 
te vragen of ze zaken thuis ook zo zouden 
doen. En ik denk dat het ook belangrijk is 
om het sociale netwerk van de cliënt goed 
te betrekken bij de zorg en dienstverlening. 
Met elkaar vormen we een cirkel om de 
cliënt, die voor álle medewerkers in de 
organisatie centraal moet staan. Hierbij 
maakt het niet uit of je direct op een woning 
werkt, of op een concern- of stafafdeling. 
We ondersteunen elkaar in de processen 
die met de zorg en dienstverlening voor de 
cliënt te maken hebben. Elk met onze eigen 
kennis en expertise.”

11
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Met het oplaten van zo’n 60 ballonnen werd 
op 29 augustus het project Heesterhof 
officieel in gebruik genomen. Al eerder 
hadden de cliënten hun intrek genomen 
in de nieuwe woningen en appartementen 
aan het Hollandsdiep. Terwijl het zonnetje 
voorzichtig doorbrak konden een aantal 
woningen worden bezichtigd. Op het 
binnenplein werd vervolgens genoten van 
een gezamenlijke maaltijd.
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Door Annette van der Wulp

Een tijdje geleden ontving de redactie van 
Spraakmaker een brief namens Joke Pronk. 
“Beste redactie, ik woon aan de Kloosring 
in Oud Beijerland. Ik heb een nieuw 
aquarium gekregen en daar zou ik graag 
iets over vertellen,” aldus Joke. Een nieuw 
aquarium? Daar wilden wij natuurlijk meer 
van weten en dus gingen we op pad. 

Nadat eerst het haar en de make-up van 
Joke in orde zijn gemaakt voor de foto bij het 
artikel, wordt het verhaal verteld. De broer 
van Joke opperde het idee, dat het wellicht 
leuk zou zijn als er in de gezamenlijke 
woonkamer een aquarium werd geplaatst. 
Niet alleen Joke, maar ook de andere 
bewoners konden hier dan van genieten. Er 
werd vervolgens vanuit de woning contact 
opgenomen met het bedrijf ‘Vizkom’. Bij dit 
bedrijf kan elk gewenst formaat aquarium 
worden gehuurd. Voor een vast bedrag per 
maand zorgen de medewerkers van Vizkom 
dan voor het onderhoud en de schoonmaak 
van het aquarium. Zo ook vanmorgen. “Er 
kwam een man”, zegt Joke. “En die heeft er 
nieuwe vissen ingedaan.” Deze twee nieuwe 
visjes hebben de taak om het natuurlijk 

evenwicht te herstellen. Ze eten namelijk 
de slakjes op die in het water groeien. “Mijn 
eigen vis heet meneer Stippel”, vertelt Joke. 
“Kijk, daar zwemt ‘tie!” Ook medebewoner 
Arie heeft een eigen vis die in het aquarium 
rondzwemt. Arie helpt regelmatig mee 
met het voeren van de vissen. Doordat het 
aquarium een beetje hoog is, kan Joke daar 
niet aan meehelpen, want ze kan niet bij 
de bovenkant van het aquarium. Maar dat 
geeft niet, want er voor zitten en alle mooie 
vissen bekijken, dat gaat prima. Wat eet een 
vis eigenlijk? “Dat weet ik niet hoor”, lacht 
Joke. “Het zit in een doosje.” In het aquarium 

Uitgesproken Joke Pronk

“Kijk! Daar zwemt meneer Stippel!”

wonen ook een vader en een moeder vis, 
laatst hadden ze voor wel veertig jonkies 
gezorgd! Maar de andere vissen hebben ze 
haast allemaal opgegeten. En dat is maar 
goed ook, want anders zou het aquarium 
overvol raken. 
Overdag gaat Joke met veel plezier naar 
atelier de Cleijwals. En na een drukke dag 
op de dagbesteding is het duidelijk dat het 
aquarium voor Joke vooral een rustgevende 
werking heeft. Aan het eind van het interview 
vallen haar ogen dan ook langzaam dicht. “Ik 
ben uitgepraat hoor”, zegt Joke. Er volgt een 
diepe zucht tot besluit.
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Oproep!
Bij het artikel over het Zorgpalet in de vorige Spraakmaker, heeft een oproep gestaan, voor het 
aanleveren van mooie ‘waterfoto’s’. Een enkeling heeft hier op gereageerd, maar het aantal foto’s is nog onvoldoende voor het kunnen 
samenstellen van een reizende expositie. Dus: wie heeft er in de afgelopen vakantiemaanden mooie foto’s gemaakt met daarop het 
onderwerp water? Denk bijvoorbeeld aan de zee, kanovaren op de rivier in Frankrijk, of zomers Nederland in de regen. Stuur deze foto dan 
nu op aan de redactie van Spraakmaker! 
Bij voorkeur is de foto 2Mb groot. Verder mag alles: regenwater, kraanwater, water van de zee, water uit een fles, bevroren 
water, dieren, kinderen, ouderen, cliënten, medewerkers en ouders en verwanten.
Foto’s kun je aanleveren via: spraakmaker@zuidwester.org of opsturen via  Postbus 16, 3240 AA Middelharnis

Door Cora van der Meulen
                  
Halverwege dit jaar is de dagbesteding 
in Spijkenisse uitgebreid. De catering, 
die voorheen onder de ondersteunende 
diensten viel, is toegevoegd aan 
dagbesteding. Er werkten altijd al cliënten 
in de catering, maar nu worden zij begeleid 
door dagbesteding medewerkers.
De doelstelling is dat cliënten meer 
methodisch begeleid en getraind worden. 
Met hulp van fotomateriaal, pictogrammen 
en begeleidingsdoelstellingen worden 
cliënten getraind om meer zelfstandig hun 
werkzaamheden uit te voeren. 
Indien het tot hun mogelijkheden behoort 
kunnen zij meer vaardigheden aanleren en 
eventueel uitstromen naar begeleid werken 
buiten Zuidwester.
Er wordt gewerkt aan vaardigheden 
zoals voedselbereiding, schoonmaken, 
voorraadbeheer, omgaan met gasten, 
serveren en kassatraining.
Binnen de regio Noord zijn nu alle 
cateringwerkzaamheden en restaurantfuncties 
onderdeel van dagbesteding. In Oud-
Beijerland en Hellevoetsluis was dat namelijk 
al vele jaren zo.

Catering Spijkenisse
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Sinds wanneer werk je bij Zuidwester? 
“Ik ben op 1 oktober 1987 begonnen bij 
toen nog Hernesseroord. Daarvoor was 
ik ziekenverzorgster in Dordrecht. Als 
ziekenverzorgster kon ik bij Hernesseroord 
de opleiding voor Z-verpleegkundige 
versneld doen. Dat was voor mij de reden 
om binnen Hernesseroord de opleiding te 
starten. Toen halverwege de jaren negentig 
de grote veranderingen plaatsvonden – 
Hernesseroord werd Zuidwester – leek 
mij dat een goede gelegenheid om voor 
een paar jaar te ‘verkassen’. Een jaar of vijf 
dacht ik... Tot na de herbouw, haha... We 
zijn nu ondertussen twaalf jaar verder. 
Ik ben in Voorne, Hellevoetsluis gaan 
werken. Dat was in de begintijd pionieren. 
Allerlei zaken die op Hernesseroord 
vanzelfsprekend waren moesten daar nog 
opgezet worden. Bijvoorbeeld: als je een 
dokter nodig had, was dat in Middelharnis 
zo geregeld. Maar dat moest daar allemaal 
opnieuw georganiseerd worden. Netwerken 
moesten opgebouwd worden. Een grote 
uitdaging. Ik heb indertijd veel geleerd in 
een korte tijd. Ik vond het heel enerverend 
maar ook heel leuk. Nadat ik nekklachten 
kreeg ben ik op een minder verzorgende 
groep gaan werken; volwassenen met 
gedragsproblematiek. Weer een aantal jaren 
verder ging deze groep verhuizen en werd 
er een kindergroep gestart met kinderen die 
vanuit de jeugdzorg een veilige woonplek 
zochten. Een doelgroep waarvoor wij in 
eerste instantie niet zijn opgeleid, dus ook 
toen heb ik veel bijgeleerd. Het is een heel 
dynamische groep die mij nog lang niet 
verveelt. De jongste van 5 is ondertussen 
al weer 9 jaar. De kinderen veranderen dus, 
en zo ook ons werk binnen deze woning. 
Dat houdt mij alert. Maar vooral de humor 
binnen deze doelgroep is onovertroffen.” 

Wat verbaast je het meest binnen Zuid-
wester? Wat zou je graag willen verande-
ren binnen de organisatie?

“Ik zie om me heen dat de groep oudere 
begeleiders steeds groter wordt. Volgens 
de berichten in Nederland gaat de 
pensioenleeftijd ook nog omhoog. Wat zal 
dit gaan betekenen voor de ouder wordende 
begeleiders die in de zorg werken? Ik mag 
hopen dat hier goed over nagedacht wordt. 
En dat er beleid op komt.”

Wat doe je in je vrije tijd?
“Wij reizen zo veel mogelijk. Ik heb 
veel landen en culturen mogen zien. 
Fotograferen is al jaren een grote hobby 
van mij. Nu we in het digitale tijdperk zijn 
beland is het ook een betaalbare hobby 
geworden en kan ik wat meer oefenen en 
experimenteren zonder dat ieder foto per se 
afgedrukt moet worden. Vooral natuur- en 
macrofotografie vind ik mooi. In de natuur 
ben ik dan ook veel te vinden op vrije dagen. 
Niet dat ik een kilometervreter ben; ik kan 
soms een kwartier op mijn buik liggen om 
dat ene insect goed voor de lens te kunnen 
krijgen. Geef mij een klein vennetje met wat 
waterjuffers, libellen en vlinders en ik ben zo 
een middag zoet. Eenmaal thuis ben ik dan 
weer uren achter de computer bezig om de 
foto’s te beoordelen en erachter te komen 
wat voor soort insect ik nou eigenlijk op de 
foto heb staan. Determineren heet dat.”

Van welke muziek houd je?
“In mijn herinnering werd vroeger 
thuis de volumeknop van de radio vaak 
opengedraaid en werd er veel gezongen en 
gedanst op vooral rock-’n-roll muziek. Toen 
ik ouder werd ging mijn hart vooral uit naar 
gitaarbands. Het eerste album van de Dire 
Straits (uit 1978) heb ik als lp-versie drie keer 
moeten vervangen; letterlijk grijsgedraaid. 
De tijd dat ik met regelmaat de boxen in 
mijn auto moest vervangen omdat ik ze had 
opgeblazen is voorbij. Maar zodra ik een 
goede gitaarsolo hoor gaat de volumeknop 
toch weer even op 10.”

Als je een jaar verlof kreeg, wat zou je dan 
gaan doen?
“Een half jaar hiervan zou ik besteden aan 
reizen, waarschijnlijk richting Azië. Het lijkt 
mij heerlijk alle tijd te kunnen nemen om een 
land en de bevolking beter te leren kennen in 
plaats van de paar weken die wij er nu voor uit 
kunnen trekken. Daarna even terug naar huis 
om bij te komen. De laatste paar maanden 
zou ik ergens ter wereld willen besteden als 
vrijwilliger. Er zijn genoeg plaatsen waar men 
wel wat extra handen kan gebruiken.”

Van welke beroemdheid greep de dood je 
het meest aan?
“Niet zozeer één beroemd iemand. Meer 
in het algemeen: in Sri Lanka maakte de 
bevolking indruk op ons. Toen de tsunami 
daar toesloeg gingen mijn gedachten vaak 
uit naar de mensen die ik indertijd ontmoet 
heb. Leven ze nog wel? En hun familieleden? 
Ook recentelijk nog in Birma; de cycloon 
Nargis. Hoe zal het de mensen nu vergaan 
die wij daar ontmoet hebben?” 

Wat zou je graag beter kunnen?
“Fotograferen. Ik leer steeds wat bij, vooral 
de technische kant van het fotograferen 
begin ik nu steeds beter door te krijgen. 
Dat resulteert soms in een bijzondere 
of mooie plaat. Maar ik ben er nog lang 
niet. Ook besef ik dat een goede foto veel 
geduld en vaak hard werken betekent. Eén 
keer per jaar bezoek ik de tentoonstelling 
Wildlife Photographer of the Year, de meest 
prestigieuze natuurfotowedstrijd in mijn 
ogen. Ik ben dan altijd zwaar onder de indruk 
en droom soms even weg: zou het mogelijk 
zijn dat hier ooit een foto van mij terecht zou 
kunnen komen.”

Waar krijg je kippenvel van?
“Een willekeurige Nederlandse sporter die 
er jarenlang alles voor heeft gedaan, en 
misschien nog wel meer voor gelaten, om 
de top te kunnen bereiken op zijn of haar 
sportgebied. Diegene wint dan uiteindelijk 
die felbegeerde medaille. Als het Wilhelmus 
dan klinkt heb ik kippenvel. Met de 
Olympische spelen waren er gelukkig een 
paar van deze ‘kippenvel’ momenten.”

Wie nomineer je voor een volgend inter-
view?
“Marjolein Grünseis. Ik heb een leuke collega 
aan haar gehad op Schoolstraat 18. Marjolein 
heeft daarna Carnisselanden helpen 
opzetten, maar werkt nu op een andere 
locatie. Daar wil ik graag meer over weten.”

Chantal de Bruijne:
‘De humor binnen deze doelgroep
 is onovertroffen’



gaan in Spanje wonen. Hun dochter trekt in 
het huis dat ze achterlaten. Hun nicht, waar 
ze veel mee omgaan, trekt in het huis van de 
dochter. Wij behoren ook tot het clubje en 
nemen het huis van de nicht weer over. Dit 
is een heerlijk twee-onder-één-kap huis uit 
de jaren vijftig. Met een houten vloer, een 
open haard en een balkenplafond. En het 
staat in Dordrecht, dus ga ik als Dordtse na 
jaren in Numansdorp gewoond te hebben, 
weer terug. Dus wordt mijn man Piet in zijn 
vijftigste jaar nog huiseigenaar.”
Wanneer ben je voor het laatst enorm 
boos geweest?
“Dat weet ik niet meer. Maar als ik boos ben, 
of het even niet meer zie zitten of zo, ga ik 
naar buiten, zoek een grasveld op en ga 
madeliefjes plukken. Dat is voor mij heerlijk 
rustgevend.”

Waar mogen we je midden in de nacht 
voor wakker maken?
“Voor een strandwandeling. En dan 
nemen we mee: een kleedje en een fles 
champagne.”

Van welke muziek houd je?
“Van gospels, maar ook van lekkere relaxte 
muziek, bijvoorbeeld Brian Adams, UB40, 
The Simple Minds en Guus Meeuwis.”

Sinds wanneer werk je bij Zuidwester?
“Sinds 2001. Daarvoor werkte ik in een 
cafetaria. Ik heb geen afgeronde opleiding, 
ik was geen studiebol. Als 13-jarig meisje 
ging ik met mijn ouders naar een camping, 
in een caravan. Naast ons verbleef een gezin 
met een dochter met het syndroom van 
Down. Sinds die tijd wilde ik werken met 
mensen met een verstandelijke beperking. 
Maar het heeft tot 2001 geduurd voordat ik 
het aandurfde om te bellen. De toenmalige 
regiomanager in Oud-Beijerland vroeg: wat 
heb je te bieden? Ik antwoordde: veel liefde, 
en verder wil ik een hoop leren. Ik mocht 
komen en na één week kreeg ik een contract 
voor 28 uur. Ik vond (en vind nog steeds) 
het heerlijk om met bewoners te ‘tutten’, 
het gezellig maken... Maar ik kreeg reuma 
en kon niet meer werken in de woning. Op 
zich vind ik dat heel jammer. Maar nu werk ik 
bij de dagbesteding en daar heb ik het ook 
weer naar mijn zin. Ik kan behoorlijk veel 
creativiteit kwijt, opdrachten verzinnen en 
de cliënten daar weer bij begeleiden.”

Wat doe je in je vrije tijd?
“Ik ben graag creatief bezig met keramiek, 
tekenen, schilderen; ik volg momenteel 
een aquarelcursus. Ook ben ik lid van een 
gospelgroepje. En we zijn nogal bezig met 
een aankomende verhuizing. Twee senioren 

Als je een jaar verlof kreeg, wat zou je 
dan gaan doen?
“Dan zou ik samen met mijn man in ‘een hutje 
op de hei’ of op een verlaten eiland willen 
wonen. Geen radio, geen tv, geen kranten, 
een jaar lang geen ‘werelds gezeur’.”

Waarover zeg je: dat nooit meer?
“We hebben als gezin een moeilijke periode 
gehad. In die periode leek het alsof we het 
contact met één van de kinderen verloren. 
Dat is verschrikkelijk. Inmiddels is dat 
(hopelijk) achter de rug en hebben we dit 
doorstaan. Ik heb in die periode wel geleerd 
dat op het moment dat je er met anderen 
over durft en kan spreken, je erg veel steun 
krijgt. Dat was heel fijn om te ervaren.”

Geld maakt gelukkig?
“Nee, geld zeker niet. Liefde, in welke vorm 
dan ook, maakt gelukkig.”

Wie nomineer je voor een volgend inter-
view?
Nella Houkamp, een collega van de  
dagbesteding uit Goes. Ik ben benieuwd 
hoe het daar gaat.

16

Annemiek Groenendijk:
‘Heerlijk tutten met bewoners’
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Sinds wanneer werk je bij Zuidwester?
“In 2000 ben ik begonnen als administratief 
medewerkster bij de keuken in Middelhar-
nis. Er kwam een reorganisatie en als ge-
volg daarvan ben ik in Oud-Beijerland gaan 
werken bij de dagbesteding. Daarna stapte 
ik over naar ‘wonen’. Ik heb daar een gewel-
dige tijd gehad; ik vond het heerlijk werken 
bij wonen. Maar ik kreeg een nekhernia en 
werken met cliënten was daarmee uitge-
sloten. In februari 2008 ben ik in Spijkenisse 
gaan werken: het administratief ondersteu-
nen van de leidinggevenden. Toen er een 
vacature kwam bij het zorgplanbureau heb 
ik gesolliciteerd, en nu schrijf en bewaak ik 
zorgplannen. Ik maak deel uit van een fijn 
team en vind het leuk om bezig te zijn voor 
cliënten.”

Wat zou je graag willen veranderen bin-
nen de organisatie?
“Ik zou willen dat we met elkaar één groot 
team zouden zijn, waarin ieder op zijn of 
haar manier bezig is voor de cliënten.”

Als je deze baan/opleiding niet had, wat 
voor werk zou je dan willen doen?
“Dan zou ik ongetwijfeld kok zijn. Ik vind het 
heerlijk om te koken en uit de reacties uit 
mijn omgeving blijkt dat ik het ook behoor-
lijk kan.”

Ben je verliefd verloofd getrouwd? Heb je 
kinderen?

“Ik ben getrouwd en heb drie kinderen, 
waarvan er één nog thuis woont.”

Wat doe je in je vrije tijd?
“Lekker kokkerellen, luieren, wandelen, tui-
nieren en… we hebben een caravan in Re-
nesse, dus daar breng ik ook nogal wat tijd 
door.”

Waar mogen we je midden in de nacht 
voor wakker maken?
“Ik durf het haast niet te zeggen: voor een 
frikadel speciaal. Ik eet ze eigenlijk haast 
nooit, maar ik vind ze heerlijk.”

Van welke muziek houd je
“Ik ben helemaal weg van Il Divo. David Mil-
ler, Urs Bühler, Sebastien Izambard en Carlos 
Marin vormen samen Il Divo. Een combinatie 
van lichte opera en pop. Schitterend. En ver-
der luister ik ook graag naar Queen en the 
Golden Earring. Ook mag ik graag meezin-
gen met smartlappen.”

Als je een jaar verlof kreeg, wat zou je 
dan gaan doen?
“Dan zou ik met een camper weggaan naar 
een warm land, maar ook (tussendoor) re-
gelmatig weer thuis komen. Echt lang weg-
blijven kan ik niet zo goed. Dan mis ik mijn 
familie.”

Als je vandaag opeens alles zou durven, 
wat zou je dan als eerste doen?

“Dan zou ik op een racemotor willen rijden. 
Ik heb voeger wel motor gereden, maar ui-
teraard nooit geracet. Als ik zou durven zou 
ik best eens wat rondjes willen rijden op een 
circuit.”

Wat is je slechtste eigenschap? 
“Ik kan soms erg onzeker zijn. Zo onzeker dat 
het mij belemmert. En ik ben soms (te) per-
fectionistisch. Dat kan ook behoorlijk lastig 
zijn.”

Wat was je angstigste moment?
“Ik kreeg tegen allergie antihistamine inge-
spoten. In 1998 kreeg ik een te grote dosis en 
raakte ik in coma. Van de ambulancerit heb 
ik niets gemerkt. Ik kwam bij in een kamer 
in het ziekenhuis. Dat was dezelfde kamer 
waar mijn vader enige maanden eerder was 
overleden. Dat was behoorlijk aangrijpend.”

Van welk bedrijf zou je directeur willen 
zijn?
“Van een restaurant aan de boulevard in 
Scheveningen. Ik zou uiteraard zorgen voor 
een prima keuken en van mijn personeel ei-
sen dat ze uitermate klantvriendelijk zouden 
zijn.”

Wie nomineer je voor een volgend inter-
view?
“Paulien Bredius, medewerker wonen in 
Oud-Beijerland.”

Atie van der Welle:
‘Lekker meezingen met smartlappen’
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Onder de titel ‘Duizend buitengewone 
mensen wachten op buitengewone inzet’, 
voert de Stichting Vrienden van Zuidwester 
sinds kort campagne  om meer donateurs, 
sponsors en vrijwilligers te werven in 
heel zuidwest Nederland. Die duizend 
buitengewone mensen zijn de duizend 
cliënten van Zuidwester. Speciaal voor hen 
willen de Vrienden van Zuidwester 
dingen mogelijk maken die niet betaald 
kunnen worden uit het normale budget.
Dingen zoals een snoezelruimte, een 
tandem, rolstoelfiets, aangepast spel- en 
ontwikkelingsmateriaal of tuinmeubilair. 
Maar ook activiteiten als Vriendendagen, 
waarbij de wens van een of meerdere bewoners 
in vervulling gaat. Zo is er ook het Kookgilde. 
Ook het project Kunstwereld wordt door de 
vrienden ondersteund. En speciaal voor de 
meervoudig complex gehandicapten gaan de 
Vrienden het binnenkort mogelijk maken om 
huifbed te rijden.

Huifbedrijden
Huifbedrijden is een manier van paardrijden 
die speciaal is ontwikkeld voor deze 
groep mensen met veel beperkingen. 
Op de ruggen van twee paarden ligt 
een zeil, waarop een deelnemer aan het 
huifbedrijden gelegd wordt. Dit zeil is 
onderdeel van het huifbed. Door de cadans, 
de warmte van de paarden en de sfeer, werkt 
dit uitermate ontspannend en masserend bij 
de deelnemer. Huifbedrijden is zeer geschikt 
voor mensen die vanwege hun handicap(s) 
weinig lichaamsbeweging krijgen. Tijdens 
het huifbedrijden worden  bloedsomloop en 
vitale lichaamsfuncties als stofwisseling en 
spijsvertering gestimuleerd. Bij mensen die 
weinig (kunnen) lopen, werkt dit heilzaam. 
Klachten zoals obstipatie, epileptische 
toevallen en vastzittend longslijm, 
verminderen door het huifbedrijden. Ook 
worden veel deelnemers geweldig blij van 
hun ‘tak van sport’.

Joop Hamelink
Maar wie zijn nu die Vrienden van Zuidwester? 
De Stichting Vrienden van Zuidwester 
bestaat sinds 2002 en is opgericht door 
onder anderen Joop Hamelink, ook heel lang 
voorzitter van de Centrale Cliëntenraad van 
Zuidwester, een functie die hij binnenkort 
neerlegt. Joop Hamelink blijft wel voorzitter 
van de Vrienden van Zuidwester. 
Hij legt uit: “De medewerkers van Zuidwester 
zetten zich op een geweldige manier in voor 
het welzijn van de cliënten van Zuidwester. 
Maar er ontbreken de benodigde middelen 
om juist die extra dingen te doen die het 
verschil maken, die het leven léuk maken. 
De Vrienden van Zuidwester willen samen 
met hen werken aan die dingen die het 
verschil kunnen maken. Door hen te 
helpen díe accenten aan te brengen die 
mogelijk en soms nodig zijn, bijvoorbeeld 
door workshops en of het inhuren van 
professionals op het gebied van kunst, 
muziek en theater.”
“Daar waar de overheid met betrekking tot 
de zorgverlening en de financiering van de 
zorg voor verstandelijke beperkte mensen 
een terugtrekkende beweging maakt en er 
daardoor minder geld en mogelijkheden 
zijn voor een goed en leuk leven, wil de 
vriendenstichting donateurs en fondsen 
werven om daarmee een bijdrage te leveren 
aan het verbeteren van de omstandigheden 
van de cliënten van Zuidwester. Naast het 
werven van donateurs en fondsen wil de 
vriendenstichting ook nieuwe activiteiten 
starten en meedenken in de ontwikkeling 
van nieuwe activiteiten.” 
“Vanuit het beginsel dat we als goede 
vrienden het leven van de cliënten van 
Zuidwester beter en leuker willen maken, 
steunen we daar waar mogelijk alle 
initiatieven met hetzelfde doel. Samen 
met de initiatiefnemers gaan we bekijken 
of het initiatief uitvoerbaar is en of er 
voldoende dekking is te vinden voor de te 
maken kosten. Daarnaast ondersteunen we 

structureel: Kunstwereld, de Vriendendagen, 
het Kookgilde, ingestuurde wensen en het 
huifbedrijden. Ons eerste huifbed is nu in de 
maak en wordt binnenkort op een open dag 
gepresenteerd.”
“ Ook gaan we het voor de mensen die 
dat willen en kunnen, het paardrijden in 
het zadel weer voor alle locaties mogelijk 
maken. Bewoners van alle locaties hebben 
in de afgelopen maanden via onze 
vriendenstichting een kennismakingsdag 
gehad in de maneges die met ons gaan 
samenwerken. Zowel voor het huifbedrijden 
als het gewone rijden.”

Aan de weg timmeren
“Dit alles kost natuurlijk aardig wat geld. De 
Vrienden van Zuidwester willen hiervoor op 
verschillende manieren gelden verkrijgen: 
door het werven van Vrienden (donateurs), 
het organiseren van sponsoracties en het 
leggen van contacten met serviceclubs en 
bedrijfsleven. 
Ik hoop dat veel mensen reageren op 
onze actie ‘Duizend buitengewone 
mensen wachten op buitengewone inzet’, 
die inmiddels in veel regionale media 
al aandacht heeft gekregen. Zo heb ik 
bij Omroep Zeeland uitgebreid mogen 
vertellen over ons nieuwe initiatief. Omdat 
we meer aan de weg gaan timmeren, 
hebben we ook een eigen website opgezet 
en kan men zich binnenkort opgeven voor 
onze gratis digitale nieuwsbrief. Kortom, 
wij hopen dat veel mensen de door ons 
gesteunde projecten willen sponsoren en/of 
zich opgeven als vrijwilliger. De cliënten van 
Zuidwester zijn het waard.” 

Postadres:
Stichting Vrienden van Zuidwester  
Postbus 16
3240 AA Middelharnis
vriendenvan@zuidwester.org     
www.vriendenvanzuidwester.nl
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Margreet Zuidwijk is al langere tijd ‘vrijwillige 
vriendin’ van Adrie op de Boeier. Als Adrie 
jarig is, kookt ze mét en voor Adrie en haar 
medebewoners een verjaardagsmaal. Een 
van de verwanten op de Boeier is Aad van 
Vliet, en laat die nou bestuurslid zijn van de 
Stichting Vrienden van Zuidwester. Hij vond 
dit zo’n leuk initiatief dat hij voorgesteld 
heeft om dit door Vrienden van Zuidwester  
te laten faciliteren. En nu kookt Margreet  
om de twee maanden ‘op een woning’ op 
Goeree-Overflakkee. 

Margreet: “Ik vind koken leuk en het is 
echt apart om dat in een woning te doen, 
samen met de bewoners. Natuurlijk kan de 
ene bewoner meer helpen dan de andere. 
Sommigen zitten er alleen maar bij en kijken 
en ruiken. Gaandeweg komt de maaltijd 
tot stand en als hoogtepunt eten we hem 
gezamenlijk op. Zelf gemaakt, lekker!”  

Niet vastleggen
“Toen ik door Aad van Vliet gevraagd 
werd om regelmatig, gefaciliteerd door de 
Vrienden van Zuidwester, met een groep te 
koken vond ik dat wel eng. Enerzijds vind ik 
het erg leuk om te doen, anderzijds wil ik 
me niet vastleggen. We zijn er uitgekomen. 
Voorlopig kook ik elke twee maanden een 
keer op een door de Vrienden geselecteerde 
woning. Ongeveer een week van te voren 
zoek ik een recept op en geef de ingrediënten 
door aan de Vrienden van Zuidwester. 
Dan krijg ik een berichtje in welke winkel 
mijn spullen klaar staan. ’s Middags rijd ik 
langs die winkel en warempel, er staat een 
gevulde tas klaar met alles wat ik nodig heb. 
Dan naar de woning waar de mensen al 
zitten te wachten en aan de slag. Nogmaals, 
hartstikke leuk om te doen.”

Dan gebeurt opeens van alles
“Eigenlijk vind ik dat veel meer mensen 
zoiets  kunnen doen.We moeten met 
alle relaties, ouders, broers, zussen, 
medewerkers, vrijwilligers, enzovoort bij 
elkaar toch gauw met zo’n paar duizend 
zijn. Ik stel me voor dat, als iedereen één of 
twee keer per jaar zoiets met één of meer 
bewoners doet, er opeens van alles gebeurt 
mét en voor bewoners. En ieder zou iets op 
zijn of haar eigen manier kunnen doen. Ik 
kook. Een ander kan eens gaan wandelen 
of iemand meenemen naar de bioscoop of 
naar een voetbalwedstrijd. Of gewoon, in 
de woning iemand helpen met optutten, 
opmaken, haar doen, nagels verzorgen. 
Iedereen kan zo op zijn of haar manier wel 
iets doen.  Vrienden van Zuidwester  kan 
de ‘match’maken (welke bewoner zou blij 
kunnen zijn met welk aanbod) en zorgen dat 
de middelen er zijn. Zou toch simpel moeten 

kunnen? Kom op mensen, neem contact op 
met stichting van en laat weten wat je een 
keer, of mogelijk wel vaker kan en wil doen 
met een bewoner.”
“En ja, ik kan me voorstellen dat, als velen 
zich opgeven, de Vrienden van Zuidwester  
opeens veel geld nodig hebben om alles 
te kunnen faciliteren en financieren. Nou, 
dan worden we toch gewoon met z’n allen 
contribuant voor 25 euro per jaar. Dat bedrag 
kan ik wel missen en met een paar duizend 
keer 25 euro kunnen de Vrienden heel wat 
organiseren voor de bewoners, denk ik.” 

Vriendelijke groet en welkom bij de club, 
Margreet Zuidwijk

 
 “Vrienden zijn er om elkaar te helpen en 
te steunen in goede en minder goede 
tijden. De naam van Stichting Vrienden 
van Zuidwester zegt het al. De stichting 
is een goede vriend van de cliënten van 
Zuidwester. De stichting, opgericht eind 
2002, heeft zich ten doel gesteld gelden te 
verwerven voor cliënten van Zuidwester. 
Gelden voor het realiseren van wensen die 
bijdragen aan het vergroten van de kwaliteit 
van leven en het welbevinden van mensen 
met een verstandelijke of meervoudige 
beperking” aldus voorzitter Joop Hamelink. 

DeVrienden van Zuidwester ondersteunden 
onder andere de volgende uitstapjes:

Kennismaken met de maneges
Omdat we gaan paard- en huifbedrijden, 
mochten cliënten van alle locaties 
kennismaken in een manege. Naar manege 
Oostmoer op Goeree-Overflakkee kwamen 
niet minder dan drie bussen, met 32 
rolstoelers en 30 lopende cliënten.
“ Het bezoek aan de manege was, aan de reactie 
van de leiding en de deelnemers te merken, 
een groot succes. Er is heel wat afgeknuffeld 
en gekroeld in de stallen. “ Henk Kieviet, 
Manege Oostmoer.

Naar Pinokkio in het Nieuwe Luxor
“ De bewoners van Marrewijkpad 2 in 
Spijkenisse bezochten Pinokkio in het Nieuwe 
Luxor theater in Rotterdam. Het was een leuke 
voorstelling ze echt van hebben genoten. 
In de pauze eventjes wat lekkers gegeten en 
gedronken en daarna het tweede deel van 
de voorstelling. Erg leuk om te zien dat de 
bewoners het zo leuk vonden, elke keer mee 
klappen, enthousiast meedoen en lekker 
meezingen. Het was echt een geslaagde dag!” 

Beauty verwendag
Tien dames van verscheidene woningen 
hadden allemaal de grote wens om eens 
een beautydag mee te maken. De Vrienden 
maakten het waar.
Lesley Sandford is imagoconsulente 
in  Simonshaven. Hier kregen de dames 
een echte verwendag. Lesley gaf hen 
persoonlijke adviezen en tips die met hun 
uiterlijk te maken hebben. ‘‘Zodat zij zich 
allemaal prinsessen voelden.”
 
Pannenkoekboot
André uit Brielle had een uitstapje naar de 
Pannenkoekboot uitgezocht én gewonnen. 
André had Maartje, Edwin, Daniël, Marieke, 
Joke, Cobie en zijn moeder uitgenodigd om 
mee te gaan.
“ Het was prachtig weer, dus ook erg leuk om 
te varen en de omgeving van Rotterdam te 
zien vanaf het water. Er is heerlijk gegeten 
van de pannenkoeken en van het ijsbuffet. 
Het was een gezellige middag. We zijn vast 
een kilootje aangekomen, maar dat hebben 
we er wel voor over”. 

Dagje Antwerpen
Willem wilde al heel lang eens uit. Samen met 
zijn vriend Jacco en begeleidsters Monica 
en Angela is hij een dagje naar Antwerpen 
geweest. 
“ Ook wij als begeleiding hebben een topdag 
gehad door Willem te zien genieten van zijn 
dagje uit. Aangezien dit voor Willem zijn eerste 
dag uitwas, besef je dat je met zoiets relatief 
simpels, mensen gelukkig kan maken.”  Monica 
en Angela.

‘Iedereen kan wel wát doen voor een cliënt’
Margreet Zuidwijk kookt met bewoners

beautydag
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Door Annette van der Wulp

Het hebben van een goede 
beroepsopleiding is binnen Zuidwester 
geen garantie dat je er dan bent. Want, 
‘Een leven lang leren’, is het motto. 
Dat gegeven wordt duidelijk als we 
kijken naar de bij- en nascholing van 
medewerkers. De afgelopen jaren is er veel 
geïnvesteerd in trainingen Voorbehouden 
en Risicovolle Handelingen,Intervisie, 
Omgaan met Probleemgedrag, EHBO en 
Til & Transfer trainingen. Om al deze bij- 
en nascholingstrajecten op juiste wijze te 
kunnen aanbieden, is een nauwgezette 
planning nodig. Spin in het web bij het 
tot stand komen van deze planning is het 
secretariaat van het opleidingscentrum. 
Sarette Bakelaar, Jaishree Meijer en Mieke 
Kok vormen het eerste aanspreekpunt. 

“Wij streven er naar dat uiterlijk drieënhalve 
week van te voren de uitnodiging voor de 
cursus of training bij de deelnemers binnen 
is. Dit is voor de verschillende teams van 
wonen en dagbesteding uiteraard heel 
belangrijk, omdat zij hun dienstroosters op 

deze cursussen moeten afstemmen,” legt 
Jaishree uit. “We werken hierbij op basis 
van inschrijvingen. De leidinggevende of 
teamleider meldt de medewerker voor een 
cursus of training bij ons aan. Het secretariaat 
heeft hierbij ook een signalerende rol. 
Omdat wij ook de registratie in Beaufort 
verzorgen, kunnen wij precies nagaan welke 
scholing de medewerker al heeft gehad 
en waar hij of zij nog voor in aanmerking 
komt,” vult Mieke aan. “En naast de bij- en 
nascholingstrajecten voor risicovolle en 
voorbehouden handelingen, biedt het OCZ 
op aanvraag ook gerichte trainingen en 
cursussen aan. Denk hierbij aan opleidingen 
zoals het omgaan met de ouder wordende 
mens met een verstandelijke beperking, het 
omgaan met verlies en rouw of bijvoorbeeld 
het houden van functioneringsgesprekken. 
Hiernaast hebben we natuurlijk ook de 
cursussen Til en Transfer en omgaan 
met probleemgedrag. Ook voor deze 
cursussen moeten de medewerkers 
door de leidinggevende bij ons worden 
aangemeld.”

Afmeldingen
“De inspectie voor de volksgezondheid eist 
dat medewerkers in de directe zorg bevoegd 
en bekwaam zijn voor het uitvoeren van de 
risicovolle en voorbehouden handelingen,” 
zegt Sarette. “Sinds maart van dit jaar 
ben ik bezig met het in kaart brengen van 
de opkomst tijdens de georganiseerde 
trainingen. En dan blijkt toch dat redelijk 
veel medewerkers zich afmelden voor de 
cursus. Vaak op het laatste nippertje, op 
de dag zelf. Dit is onhandig, omdat we dan 
vaak niemand meer ter vervanging kunnen 
inplannen. Ook brengt dit weer een stroom 
van administratieve handelingen met zich 
mee, omdat de medewerker opnieuw moet 
worden in gepland. Eens te meer is het dus 
belangrijk dat we de planning van de bij- en 
nascholing goed afstemmen met de roosters 
die in het wonen en dagbesteding worden 
gemaakt.” “Vorig jaar hebben we voor het 
eerst een jaarplanning gemaakt. Dit werkte 
nog niet helemaal optimaal”, legt Jaishree 
uit. “Maar met wat we van vorig jaar hebben 

Sarette Bakelaar                                       Jaishree Meijer                                                                                   Mieke Kok
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simpelweg om dat je er ook daadwerkelijk 
toe bevoegd én bekwaam bent. Dat zegt de 
wet. En die geldt ook voor medewerkers van 
Zuidwester!” aldus Jaishree. Tot slot nog een 
aantal cijfers: tot nu toe haalden ruim 1000 
medewerkers in de directe zorg vanaf 2003 
hun certificaat BIG- wetgeving, medicijnen 
toedienen en andere VRH modules. Hiervan 
hebben ook alweer 600 medewerkers 
voldaan aan de eisen van de hercertificering. 
Ruim 450 medewerkers volgden de basiscursus 
Omgaan met probleemgedrag en zo’n 

geleerd, gaan we in het nieuwe cursusjaar 
opnieuw een dergelijke jaarplanning 
maken. Het is hierna ook aan ons om de 
teamleiders en leidinggevenden aan te 
sporen deze planning in de gaten te houden 
en de roosters op de groep hierop af te 
stemmen. Sowieso spelen leidinggevenden 
en teamleiders een belangrijke rol in het bij- 
en nascholingsproces. Want afmeldingen 
zijn niet vrijblijvend.” 

Dynamiek
“Het is in elk geval nooit saai,” lacht Mieke. 
“En al klinkt het misschien allemaal wat 
streng, dat voor medewerkers de scholing 
verplicht is, het volgen van scholing of het 
doen van een opleiding is toch ook gewoon 
leuk? Ik denk dat het waardevol is dat 
Zuidwester investeert in de deskundigheid 
van medewerkers. Hierbij is het goed om 
ervaringen uit te kunnen wisselen. En als we 
een scholing in teamverband aanbieden, is er 
bijvoorbeeld ook aandacht voor feedback en 
intervisie binnen zo’n team.” “Toch merken 
we nog wel eens weerstand bij medewerkers, 
als ze een uitnodiging ontvangen voor een 
cursus of training. Het opleidingsbeleid 
van Zuidwester is er echter op gericht om 
de deskundigheid van medewerkers te 
vergroten. Niet voor niets heeft het OCZ 
het thema ‘leren is investeren in je zelf’ 
gekozen. En ook al werk je misschien al jaren 
met een bepaalde cliënt en weet je wel hoe 
je medicijnen moet toedienen, het gaat er 

400 de cursussen Til en Transfer. Door de 
regelmatige follow up trainingen worden de 
kennis en vaardigheden op peil gehouden. 
“Nu deze verplichte scholingen aardig op 
orde komen bij de meeste teams, zal er 
langzamerhand ook meer ruimte ontstaan 
om aandacht te geven aan meer specifieke 
scholingsvragen van teams en individuele 
medewerkers,” aldus Sarette, Jaishree en 
Mieke.

Secretariaat OCZ is de spin in het web
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werden ook gevraagd in bejaardenhuizen, 
verzorgingshuizen, bij contactavonden 
van verenigingen enz. Het begon steeds 
beter te lopen. De kleine vergoeding 
die de muzikanten vroegen werd graag 
betaald. En hoe meer optredens, hoe meer 
kleine vergoedingen. Van dat geld konden 
instrumenten en uniformen aangeschaft 
worden. Inmiddels vormen achttien 
muzikanten een keurig gekleed orkest – met 
diverse instrumenten (keyboard, accordeon, 
klokkenspel , drumstel enz.) en goede 
geluidsapparatuur – dat gemiddeld één 

Wilma Vroegop, begonnen ze met twaalf 
‘muzikanten’. Maandagavond werd de 
vaste oefenavond. Onder leiding van Gert 
Harinck en Jaan Damme kwam er steeds 
meer lijn in. Accordeonist Kees Moreauw en 
drummer Erik de Waard werden bijgestaan 
met tamboerijnen, triangels enz. Ze 
konden gebruik maken van de ruimte voor 
muziektherapie. 
Na een jaar waren ze zover dat er kon 
worden opgetreden in Huize den Berg. Het 
publiek was enthousiast. Al snel volgden 
meer optredens. Den Berg muzikanten 

Door Joop van Son
Al heel lang heeft Den Berg in Goes zijn 
eigen orkest: Den Berg Muzikanten. Wil je 
daar meer van weten, dan moet je bij de 
heer Gert Harinck zijn, werd me verteld. 
Een afspraak was gauw gemaakt en daar 
zat ik dan: in Wilhelminadorp bij de familie 
Harinck thuis, met een heerlijke kop koffie. 
En Gert heeft maar weinig nodig om los te 
branden.

Het begon in 1990 met een optreden van de 
Jostiband in Kruiningen. Gert Harinck was bij 
Den Berg betrokken omdat hij de belangen 
behartigde van de nicht van zijn vrouw. De 
tante, de moeder van de betrokken nicht, 
werd ouder en ouder, de familie Harinck nam 
haar rol beetje bij beetje over. Zodoende 
bezocht hij vergaderingen, besprekingen op 
Den Berg en leerde mensen kennen. Al snel 
kreeg hij de vraag om deel te nemen in de 
evenementencommissie. 
Na het genoemde (drukbezochte) optreden 
van de Jostiband zat een clubje nog wat na 
te praten. Iemand vroeg: kunnen we zoiets 
misschien bij Den Berg ook organiseren? Al 
snel werd naar Gert gekeken. Immers, hij was 
lid van de evenementencommissie, speelde 
trombone in een fanfare en in een big band, 
en was actief en enthousiast. Niet lang 
daarna ging een brief naar alle afdelingen: 
of er belangstelling was. En die was er. 
Samen met mevrouw Jaan Damme – zij 
speelde orgel/keyboard – en ondersteund 
door de toenmalige muziektherapeute 

Den Berg Muzikanten
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maal per maand optreedt.  Een hoogtepunt 
is de jaarlijkse uitvoering, voor steeds weer 
een volle zaal: zo’n 250 à 300 bezoekers.

Nauwelijks verzuim
Vrijwel de hele familie Harinck is betrokken 
bij Den Berg muzikanten. Ook mevrouw 
Harinck en hun dochter en schoondochter 
zijn actief als begeleiders. Inmiddels is 
mevrouw Damme gestopt en opgevolgd 

door mevrouw Ineke Poelman en is Simone 
Geus erbij gekomen. Nog steeds is elke 
maandagavond de oefenavond. Er is 
nauwelijks verzuim. Als iemand niet komt 
mankeert er echt iets, is er echt iets aan de 
hand. Alleen in de zomer ligt het zes weken 
stil. 
Gert Harinck is muzikale leider en dirigent. 
Ook arrangeert hij de muziek. Dit jaar is het 
thema: een reis door Europa. Met muziek van 

Demis Rousos, Udo Jurgens, Freddie Breck, 
Abba, Paul McCartney, Saskia en Serge en 
een potpourri van Amsterdamse muziek.  
Maar ook zijn er Kerstoptredens. En is er 
opgetreden met een shantykoor. Iets dat de 
muzikanten graag vaker willen doen.
Het vervoer is en blijft een heet hangijzer. 
Gert Harinck: “We worden geweldig 
ondersteund door Woninginrichting 
Schuit. Bij optredens mogen wij hun grote 
transportbus gebruiken. En die hebben 
we nodig ook, voor alle instrumenten, 
apparatuur en kleding. Het past er allemaal 
net in. Taxi Centrale Renesse stelt een 
personenbusje ter beschikking. En verder 
rijden muzikanten mee met vrijwilligers.”

Gert Harinck is inmiddels achttien jaar 
druk met en voor Den Berg muzikanten, 
samen met de andere vrijwilligers. “Met 
veel plezier. Soms is het behoorlijk intensief. 
Een optreden begint ‘s middags om vijf uur 
al met het inpakken van de instrumenten, 
apparatuur en kleding, en pas ‘s avonds om 
elf uur ben je klaar, als alles weer opgeruimd 
is. Maar, we hebben het er graag voor over.” 

Gert begint zich steeds meer te realiseren 
dat hij, maar ook andere vrijwilligers, dit niet 
eeuwig vol kan houden. Zo langzamerhand 
moet er aanvulling komen, vrijwilligers 
die een en ander mogelijk in de toekomst 
kunnen overnemen.

Fotografie : Den Berg Muzikanten

maken dit jaar een muzikale reis door Europa
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Op locatie
“Drie keer per week houd ik spreekuur op 
verschillende locaties; Spijkenisse, Mid-
delharnis en Goes. Hierbij vind ik het heel 
belangrijk om ook de werkplekken van me-
dewerkers te bezoeken. Hierdoor kan ik een 
goed advies geven over het werk: past het 
bij de belastbaarheid en medische moge-
lijkheden van de medewerker?” “Overigens 
was het tot voor kort binnen Zuidwester de 
gewoonte om bij ziekte een medewerker te 
laten reïntegreren op de eigen werkplek. 
Dit is veranderd. Reïntegratie kan nu ook 
plaatsvinden op een andere 
werkplek en kan tijdelijk bestaan 

“Werken in de zorg voor mensen met een 
verstandelijke beperking is lichamelijk en 
mentaal zwaar werk. De medewerkers die 
ik bij Zuidwester tegenkom, zijn erg gemo-
tiveerd en hebben plezier in hun werk. Zij 
zien het dus niet als zwaar, maar ervaren 
wel werk- en privégerelateerde klachten, 
zoals werkdruk of spanningsklachten. Het 
is dan van belang dat ze dit bespreken met 
hun leidinggevende. De grootste uitdaging 
voor leidinggevenden en teamleiders zit er 
dan ook in, om preventief te werk te gaan en 
te voorkomen dat medewerkers uitvallen. 
Dit vraagt een goede onderlinge samen-
werking, een open cultuur en voortdurende 
aandacht voor elkaar,” zegt Ariën.

Door Annette van der Wulp
April vorig jaar is Zuidwester in zee gegaan 
met KLM Health Services. Bij het nieuwe 
verzuimbeleid hoorde immers een ARBO-
dienst met een ander inzicht en een nieu-
we aanpak. Om Zuidwester optimaal te 
kunnen ondersteunen bij het in eigen re-
gie nemen van het verzuimbeleid, werd de 
samenwerking aangegaan met bedrijfs-
arts Ariën Stegink. Enthousiast vertelt hij 
over zijn taken en werkzaamheden. En 
ambities, plannen en adviezen voor het 
optimaliseren van processen binnen Zuid-
wester? Die heeft hij ook voldoende!

Verzuim in eigen regie

“Zorg niet alleen goed voor de 
cliënten, maar ook voor elkaar!”
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sche klachten, maar ook bij andere proble-
matiek snel contact met de leidinggevende 
plaatsvindt. Het doel hiervan is om samen te 
bekijken wat je voor elkaar kunt betekenen, 
wat je nog wel kunt, hoe je elkaar kunt on-
dersteunen en hoe je samen afspraken kunt 
maken om weer aan het werk te gaan. Een 
mensgerichte aanpak is hierbij natuurlijk erg 
belangrijk.”

“Als je ziek bent hoeft er niet altijd automa-
tisch een ziekmelding plaats te vinden. De 
ervaring leert dat er veel mensen zijn die wel 
naar hun werk gaan als ze medische klach-
ten hebben. Het is daarom bekend dat het 
ziekmelden dus ook te maken heeft met een 
persoonlijke keuze. Aan de andere kant is 
het ook zo dat als mensen echt ziek zijn, zij 
er zelf vaak voor kiezen om toch gedeeltelijk 
aan het werk te blijven, omdat thuis zitten 
voor hen geen meerwaarde heeft. Dit laat-
ste kom ik bij Zuidwester veel tegen en het 
laat iets zien van de motivatie van de werk-
nemers.
Als er geen sprake is van ziekte, maar er 
andere problemen zijn die de medewerker 
verhinderen om naar het werk te gaan, is het 
ook goed om te weten dat er andere verlof-
vormen zijn waar werknemers van Zuidwes-
ter gebruik van kunnen maken.”

Adviseren is niet genoeg
“Tijdens een ziekteperiode hoort er aan-
dacht te zijn voor het herstel. Verder is het 
ook belangrijk om na te gaan wat er van in-
vloed is geweest op de klachten. Dit kan met 
het werk te maken hebben, maar ook met 
de privé-situatie. Het is mijn taak om hier-
over te adviseren. Het is dus van belang om 
de ziekteoorzaken in kaart te brengen. Door 
hierover advies uit te brengen aan de orga-
nisatie kan ook preventief te werk worden 
gegaan. Alleen advies krijgen is echter niet 
genoeg. Er moet ook uitvoering aan worden 
gegeven. Dit doet beroep op het gedrag 
van elke werknemer van Zuidwester. Als ie-
dereen hierin zijn of haar verantwoordelijk-
heid neemt, denk ik dat de gestelde ambitie 
kan worden behaald om van Zuidwester een 
“gezondere” organisatie te maken, waar het 
prettig werken is. Dit gaat niet van de één op 
de andere dag, het is een proces van enkele 
jaren, maar wat mij betreft is het doel hierbij 
wel helder. Want het hebben van plezier in 
je werk is het allerbelangrijkst!”

gemotiveerd personeel al helemaal niet te 
klagen, overal waar ik kom zijn mensen heel 
gedreven met hun werk en de uitoefening 
van hun vak bezig! Dit maakt dat ik er trots 
op ben om jullie bedrijfsarts te zijn!”

Loopbaanperspectief
“Een onderwerp waar Zuidwester nog be-
leid op zou kunnen ontwikkelen is het le-
vensfase-bewust personeelsbeleid. Binnen 
Zuidwester werken bijvoorbeeld een aantal 
medewerkers die de middelbare leeftijd 
hebben bereikt. Dit betekent niet dat deze 
medewerkers niet in staat zijn om hun werk-
zaamheden goed uit te kunnen voeren. Feit 
is echter wel, dat naarmate het menselijke 
lichaam ouder wordt, bepaalde lichamelijke 
functies geleidelijk kunnen afnemen. Voor-
beelden hiervan zijn afname van spierkracht 
of slijtage van het bewegingsapparaat. Ook 
hierbij geldt weer dat voorkomen beter 
is dan genezen is. Voor een zorginstelling 
kan het verstandig zijn hier rekening mee 
te houden en de medewerkers voldoende 
perspectief in hun loopbaan en ontwikke-
ling te bieden. Hierdoor kun je deels uit-
val als gevolg van fysieke klachten helpen 
voorkomen. Overigens begint dit proces 
idealiter al aan de voorkant. Bij de scholing 
en de aanname van nieuwe medewerkers 
en leerlingen kun je bijvoorbeeld aan een 
loopbaantraject gaan werken, zodat je de 
medewerkers perspectief kunt bieden. Je 
kunt ook met elkaar bespreken wat de mo-
gelijkheden voor werk en ontwikkeling zijn 
en wat nieuwe medewerkers bij Zuidwester 
kunnen verwachten op het gebied van car-
rière en opleiding. Hier ligt nog wel een kans 
en een uitdaging vind ik.”

Ziekteverzuim
“In het meerjarenbeleidplan dat is vastge-
steld, wordt gesproken over het terugdrin-
gen van het ziekteverzuim en het preventief 
bevorderen van de  gezondheid. Dit begint 
bij het op juiste wijze volgen van het ver-
zuimhandboek. Het is natuurlijk van belang 
dat een ieder zich bewust is wat er van el-
kaar verwacht wordt als je vanwege ziekte 
verzuimd. Een voorbeeld hiervan is dat je 
op tijd ‘hersteld’ wordt gemeld. Dus, zodra 
je weer beter bent, dat je je dan metéén op 
die dag beter meldt. Dit is belangrijk, want 
alleen als dit proces goed en eerlijk ver-
loopt, kan een representatief verzuimcijfer 
worden getoond. Verder is het bijvoorbeeld 
belangrijk dat er na een ziekmelding, medi-

uit werkzaamheden die anders zijn dan de 
eigen taken. Denk bijvoorbeeld aan mede-
werkers wonen die tijdelijk administratief 
werk doen. 
Het einddoel is vaak dat de medewerker 
weer gezond in het eigen werk terug kan ke-
ren. Indien dit vanwege medische redenen 
niet mogelijk is, dan zal er gekeken moeten 
worden of er mogelijkheden zijn voor ander 
werk. Deze andere werkzaamheden zullen 
medisch gezien passend moeten zijn. Eerst 
worden de mogelijkheden binnen Zuidwes-
ter onderzocht. Zijn er intern geen andere 
werkzaamheden te bieden, dan zullen er 
inspanningen gedaan moeten worden om 
werk buiten Zuidwester te vinden. 
Door mensen flexibel tijdelijk in te zetten in 
ander werkzaamheden, kan het herstel van 
de medewerker worden bevorderd.”

Regeren is vooruitzien
“Zuidwester kent een arbeidscultuur waarbij 
medewerkers met medische klachten maar 
blijven doorwerken. Er wordt niet geklaagd, 
maar daardoor soms te laat medische hulp 
gezocht. Soms ontstaat dan de situatie dat 
de klachten zo toenemen dat het écht niet 
meer gaat en er sprake is van een ziekmel-
ding. Ik druk alle werknemers van Zuidwes-
ter dan ook graag op het hart dat ze niet al-
leen goed voor de cliënten moeten zorgen, 
maar óók goed voor zichzelf en voor elkaar. 
Het onderlinge contact tussen collega’s is 
hierbij natuurlijk ook erg belangrijk. 
Je eigen leidinggevende en teamleider is 
hierbij het eerste aanspreekpunt. Zij hebben 
ook een signalerende rol. Valt een medewer-
ker toch uit, dan zijn de leidinggevende, de 
teamleider en de medewerker sámen ver-
antwoordelijk voor het bevorderen van het 
herstel en het vormgeven van de re-integra-
tie. Ik geef hierin advies en ondersteun het 
proces. Hiervoor is, samen met het mobili-
teitsbureau van Zuidwester een procedure 
ontwikkelt. Uiterlijk drie dagen na de ziek-
melding zal de leidinggevende contact op-
nemen met de werknemer en samen ben je 
er dan verantwoordelijk voor dat het contact 
in stand blijft. In het verleden zag je nog al 
eens dat niet elke leidinggevende of mede-
werker hier op dezelfde manier mee omging. 
Hier ligt dan ook nog een uitdaging, om dit 
meer op één lijn te krijgen. Overigens doen 
de leidinggevenden al heel veel, dit loopt 
synchroon met de veranderingen die bin-
nen de organisatie gaande zijn. Verder heeft 
Zuidwester als het gaat om enthousiast en 

Bedrijfsarts Ariën Stegink



hebbend dat we doorgaans uit lange mails 
de conclusie trekken dat de schrijver ervan 
veel tijd heeft. En daar houden we niet van. 
Mensen die veel tijd hebben. Mailtjes horen 
kort en bondig te zijn.
Zo hebben zo ook overal een mening over. 
Die ze ongevraagd ventileren. Dag in, dag 
uit, steeds maar weer hetzelfde liedje.
In het verkeer zou je je middelvinger 
opsteken, maar zo op je werk leg je jezelf 
toch enige beperkingen op. Toch zou 
het verfrissend zijn om die beperkingen 
eens een dagje te laten varen. Als je 
weer eens zo’n wandelende zendmast 
tegenover je hebt, dat je gewoon op je 
voorhoofd gaat staan wijzen, wegwerp- 
en doorloopgebaren maakt, door de 
monoloog heen “spuitbustoetert” en hem 
of haar gewoon opzij duwt. Lekker duidelijk. 
Bondig. Je wilt iemand tenslotte serieus 
nemen. Het enige dat je er voor terugvraagt 
is ook serieus genomen te worden.

(om privacyredenen is de naam van 
ondergetekende gefingeerd)

Ad van der Leeden.

wel heelhuids op je werk. Op het eerste 
gezicht schakelen we moeiteloos over 
op de dan meest gebruikelijke manier 
van communiceren; het opgewekt 
‘goedemoggel’ wensen van een ieder die 
zich in ons gezichtsveld begeeft. 
En daarmee voldoen we vrolijk aan wat we 
toch op zijn minst van elkaar verwachten bij 
aanvang van een nieuwe werkdag. Dat deze 
maar prettig moge zijn.
We zijn een beleefd volkje, we hechten 
waarde aan beleefdheidsregels. Vervolgens 
gaan we over tot de orde van de dag. En die 
ziet er voor een ieder weer anders uit. 
Ik ken mensen die gelijk beginnen met 
‘zenden’. In de communicatieleer heb je 
het “zenden” en je hebt het “ontvangen”. 
Een leuk gesprek is doorgaans een beetje 
zenden en een beetje ontvangen. Zeg maar 
een beetje geven en een beetje nemen. 
Over en weer.
Ik ken echter mensen die liefst constant 
zenden, zonder pauzes, doodvermoeiend. 
Op een gegeven moment valt de ontvangst 
weg bij mij. Ook in hun ultra lange mailtjes 
willen ze zo veel mogelijk info zenden. 
Zeg maar plek innemen. Niet in de gaten 
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Communicatie dus. Daar zouden we 
het over hebben. Van alle manieren van 
communiceren is het communiceren in 
het verkeer wel de meest bondige. Niets 
zo duidelijk als het communiceren met je 
middelvinger, het seinen met je lichten, op 
je voorhoofd wijzen en iemand afsnijden. 
We claxonneren er op los, maken 
wegwerpgebaren, en af en toe, heel af en 
toe verlenen we met het bekende brede 
handgebaar iemand voorrang. Maar dan 
moet deze wel opschieten, anders gaan we 
weer toeteren, ‘door-loop-gebaren’ maken 
en op ons voorhoofd wijzen. 
We hebben weinig geduld. Want we hebben 
haast, we moeten tenslotte naar ons werk. 
Zelden maak je mee dat je na een onhandige 
manoeuvre samen de auto’s aan de kant 
zet om het er nog eens rustig over te 
hebben. Om na anderhalf uur nakeuvelen 
handenschuddend en adressen uitwisselend 
uit elkaar te gaan. Nee. 
Veel eerder word je na zo’n verkeersmissertje 
al bumperklevend tot aan je voordeur 
achtervolgd en moet je voor zo’n 
‘nabeschouwing’ ernstig vrezen voor je leven.
Maar goed, in de meeste gevallen kom je 

Er was  sprake van
Emotiewijzer wint een premie!

In Spraakmaker nummer 19 heb je een 
artikel kunnen lezen over de Emotiewijzer. 
Dit instrument is door Esther Jajcevic 
(logopedie) en Ilse van Assen (PMT) uit 
regio Midden aangepast voor cliënten van 
Zuidwester. De Emotiewijzer ondersteunt 
cliënten in de communicatie over de 
verschillende emoties. De Cliëntenraad 
van regio Midden heeft de Emotiewijzer 
ingediend bij het Prijzen, Premies & Pluimen 
festival, dat dit jaar voor de laatste keer 
werd georganiseerd door de Open Ankh. 
Nadat bekend werd gemaakt dat de 
Emotiewijzer was genomineerd, vertrok 
op 3 september een kleine delegatie van 
Zuidwester vol goede moed naar locatie ’t 
Gein van Sherpa in Baarn. Daar werden tijdens 
een feestelijke bijeenkomst de nominaties 
verzilverd. Het was nog even spannend: 
werd het een prijs, een premie of een pluim? 
Al snel werd duidelijk dat Esther en Ilse een 
welverdiende Premie in ontvangst mochten  
nemen! Met het bijbehorende geldbedrag, 
1750 Euro, gaan Esther en Ilse aan de slag om 
de Emotiewijzer nog beter te profileren in de 
organisatie, zodat nog meer cliënten en hun 
omgeving van dit communicatie instrument 
gebruik kunnen gaan maken.
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Titel:  Chines bloem 
Kunstenaar: Robert van den Berge
Atelier:  Kunstwereld

25.01 110 1
John Roeden en Frederike Bannink
Handboek oplossingsgericht werken met licht verstandelijk beperkte 
cliënten.
Isbn 978 90 265 1806 5

Oplossingsgericht werken heeft veel te bieden. Het geeft erkenning en 
waardering aan de cliënt, Focust op oplossingen en niet op problemen. Het 
draagt bij aan een goede samenwerking tussen cliënt en verzorgende  en 
zorgt voor humor en luchtigheid tijdens de gesprekken.
Oplossingsgericht werken maakt daarbij gebruik van de aanwezige 
hulpbronnen en mogelijkheden van de cliënt. De kracht wordt ingezet om 
een verandering te laten plaatsvinden in de richting die de cliënt wenst.
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Adressen Zuidwester  

Postadres: 
Stichting Zuidwester 
Postbus 16 
3240 AA Middelharnis
  
Terrein Hernesseroord  
Oosthavendijk 30 
3241 LK Middelharnis 
0187 - 89 88 88 

Raad van Bestuur en staf 
Industriestraat 8 
3281 LB Numansdorp 
0187 - 89 87 05 
 
Regio Zuid 
Postbus 2202 
4460 ME Goes. 
‘s-Heerhendrikskinderenstraat 42 
4461 BW Goes 
0113 - 24 68 00

Regio Midden
Zernikeweg 1 
3241 MG Middelharnis 
0187-47 12 22 

Regio Noord
Locatie Oud-Beijerland
Van Schendelstraat 9 
3261 SJ Oud-Beijerland 
0186 - 64 57 00 

Locatie Spijkenisse 
P.J. Bliekstraat 1-3 
3201 PL Spijkenisse 
0181 – 60 16 00 
 
Locatie Hellevoetsluis 
Schoolstraat 14 
3224 AM Hellevoetsluis 
0181 – 39 29 19 
 
Project West-Brabant 
Meerten Verhoffstraat 19 – 27 
4811 AR Breda  
076 – 52 58 540

Zuidwester voor Werk 
Bezoekadres: 
Oosthavendijk 30, 3241 LK Middelharnis
Postadres:  
Postbus 16, 3240 AA Middelharnis
Telefoon : 0187 – 89 87 95
Fax : 0187 – 89 88 89
zuidwestervoorwerk@zuidwester.org 
www.zuidwestervoorwerk.nl  

 

Commissies:

Centrale cliëntenraad
Dhr. J. Hamelink (voorzitter)
Dhr. A. van Vliet (secretaris)
Dhr. A.M.M. Heijboer 
Dhr. L. van Winkelhof 
Dhr. J. Smits 
Dhr. J.J.J.de Jong 
Correspondentieadres:
Hohorst 52
2678 DD De Lier 
e-mail: avanvliet@caiway.nl 
 
Ondernemingsraad
Dhr. A. van Dijk (voorzitter)
Dhr. R. Koopman (secretaris)
Mevr. B.Muller (ambtelijk secretaris) 
Mevr. M. Nobel
Mevr. A. Boezaard
Mevr. E. de Gelder
Dhr. J. van Hassent
Mevr. I. Verrijp   
Dhr. R. Weezenpoel
Mevr. P. van Dalen 
Mevr. E. Kamps
Correspondentieadres:
Postbus 16 
3240 AA Middelharnis
e-mail: or@zuidwester.org / orzuidwester@hetnet.nl

Klachtencommissie cliënten:
Dhr. Mr. C.N. Schuring (voorzitter)
Dhr. A. van Vliet (secretaris)
Mevr. M. Hofstra
Mevr. M. Verolme
Dhr. E. Klapwijk
Mevr. I. Koole (ambtelijk secretaris)
Correspondentieadres:
Klachtencommissie
Postbus 16
3240 AA Middelharnis
e-mail: klachtencie.bewoners@zuidwester.org
 
Commissie ongewenste intimiteiten
Mevr. G. Maas - Van der Valk
Mevr. P.A.M. van Bavel
Dhr. G.J. de Wit
Mevr. M.W.G. Beijer
Dhr. Mr. G.J. Helmig
Mevr. I. Mijnans
Correspondentieadres:
Commissie ongewenste intimiteiten
Postbus 16
3240 AA Middelharnis
 
Vertrouwensarts
Mevr. G. Maas - Van der Valk
Bereikbaar tussen 10.00 – 12.00 uur
Telefoonnummer  0187-611972


